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Aan de leden van Provinciale Staten 
 

Toelichting vragensteller 

De laatste jaren is de sterfte onder bijenvolken in grote delen van de wereld sterk 

toegenomen. Binnen Europa behoort Nederland tot de landen met de grootste 

bijensterfte. In het afgelopen jaar is in ons land dertig procent (!) van het honing-

bijenbestand te gronde gegaan. 

Uit wetenschappelijk onderzoek, nu bevestigd door milieuorganisatie UNEP van de 

Verenigde Naties1, is gebleken dat de nieuwe generatie pesticiden een belangrijke 

oorzaak vormt van de massale sterfte onder honingbijen, wilde bijen en hommels. 

De neonicotine-insecticiden waarvan het middel imidacloprid de meest gebruikte is, 

zijn in dit verband de grote boosdoener. 

Bijen zijn bijzonder nuttig en nemen in de voedselketen een zeer belangrijke plaats in. 

De bij is de belangrijkste bestuiver van planten en ook van zeer groot belang voor de 

Zuid-Hollandse landbouw. 80% van alle gewassen in Nederland wordt door bijen 

bestoven en mede daarom zijn ze dus onmisbaar. De economische waarde van de 

bij in Nederland bedraagt maar liefst 0,8 miljard euro, nog afgezien van de waarde 

van de natuurlijke gewassen. 

Naast de 7 soorten honingbijen bestaan er ongeveer 20.000 andere bijensoorten. In 

totaal zijn er ongeveer 349 wilde bijensoorten die in Nederland en België voorkomen. 

Bijna 60% van alle soorten staat op de rode lijst. Dat houdt in dat deze soorten bijna 

uitgestorven zijn of in ieder geval ernstig worden bedreigd in hun voortbestaan. 

Er zijn verschillende redenen aan te wijzen waarom deze soorten (op enkele 

uitzonderingen na) in aantal achteruitgaan: 

• Verlies van biotoop: Sommige soorten gedijen alleen goed in een bepaalde leef-

omgeving waar specifieke planten voorkomen. Deze biotopen verdwijnen vaak 

door intensieve landbouw, schaalvergroting en herverkaveling. 

• Achteruitgang van diverse drachtplanten (drachtplanten zijn bloeiende planten 

waar honingbijen en wilde bijen nectar en stuifmeel zoeken om te overleven). 

Vroeger was het landschap rommeliger. Op verschillende plaatsen waren er 

hoekjes en randen waar allerlei planten groeiden en bloeiden. Tegenwoordig zijn 

de randen en zomen in landbouwgebieden kaal (doodgespoten met gif).  

                                                           

1
 http://www.volkskrant.nl/vk/nl/2664/Nieuws/article/detail/1858150/2011/03/10/Zorgwekkende-bijensterfte-leidt-tot-

internationale-crisis.dhtml 
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Ook dorpen en steden zijn steeds 'sterieler' geworden. Tuinen worden aangelegd 

met veel stenen en tegels en het gemeentelijke groen is vaak weinig gevarieerd en 

monotoon. Het openbaar groen in steden kan een belangrijke rol spelen als 

leefgebied voor bijen, juist omdat het aantal drachtplanten in het agrarisch gebied 

terugloopt. 

• Het gebruik van schadelijke bestrijdingsmiddelen (insecticiden). Deze bestrijdings-

middelen zijn niet alleen giftig voor wilde en honingbijen. Ze zijn ook giftig voor alle 

insectensoorten. Het is bekend dat deze middelen zich via het oppervlaktewater 

verspreiden. Als wilde planten langs sloten en kanalen dit water opnemen, komt 

ook gif in het stuifmeel en nectar dat door bijen en hommels wordt verzameld. 

 

1. Bent u bekend met het rapport van Alterra Wageningen “De betekenis van het 

openbaar groen voor bijen”?2 

 

Antwoord 
Het rapport en de problematiek rondom bijensterfte is bekend. 

 

2. Bent u met ons van mening dat het uiterst belangrijk is dat de achteruitgang van bijen 

en bijensoorten een halt wordt toegeroepen? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
Het college erkent het ecologisch en economisch belang van bloembestuivende 

insecten als bijen en het probleem van de achteruitgang in de bijenstand. 

 

3. Bent u bereid om te inventariseren hoe het gesteld is met de bijenstand en de bijen-

sterfte in de provincie Zuid-Holland? Zo ja, wanneer en op welke wijze? Zo nee, 

waarom niet en waartoe bent u dan wel bereid? 

 

Antwoord 
Het Nederlands Centrum voor Bijenonderzoek voert op dit moment in opdracht van 

het Ministerie van Economische Zaken, Landbouw en Innovatie een meerjaren-

analyse van de bijensterfte in Nederland uit. De uitkomsten daarvan worden aan-

komende winter verwacht. In aanvulling daarop onderzoekt het Centrum in regio’s 

waar de sterfte hoog is, de mogelijke oorzaken van sterfte behalve aantasting door de 

Varroamijt (bijvoorbeeld pesticiden of bijenziekten). De uitkomsten daarvan worden in 

het eerste halfjaar van 2012 verwacht.  

Vooruitlopend op de uitkomsten van dit onderzoek, is al duidelijk dat een aantal regio’s 

in Zuid-Holland te maken hebben met een relatief hoge bijensterfte. Zie hiervoor ook 

het rapport Monitor Bijensterfte 2009-2010 op 

www.beemonitoring.org/Downloads.aspx. 

 

                                                           

2
 http://www2.alterra.wur.nl/Webdocs/PDFFiles/Alterrarapporten/AlterraRapport1975.pdf 
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4. Wat wordt er door de provincie ondernomen om samen met deskundigen op bijen-

gebied te zoeken naar mogelijkheden om meer stuifmeel en nectarleverende planten, 

struiken en bomen in het openbaar groen te plaatsen en om bij nieuwe aanplant 

rekening te houden met een grotere diversiteit aan planten, struiken en bomen waar-

onder ook drachtplanten? Indien daar nu niets aan wordt gedaan, bent u bereid hier 

wat aan te gaan doen en zo ja, wat en wanneer? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
Bij de aanleg van beplantingen langs de provinciale infrastructuur wordt een 

gevarieerde soortenkeuze toegepast zowel bij bermzaadmengsels als bij struiken 

en bomen. Daartussen zitten veel stuifmeel en nectarleverende planten. Bij aanleg 

en onderhoud van recreatiegebieden voor de provincie en de diverse (natuur- en) 

recreatieschappen worden waar mogelijk ecologische principes toegepast. De 

provincie zal in overleg treden met natuur-, recreatie- en infrastructuurbeheerders, 

en bijenhouders om te bekijken welke extra beheermaatregelen uitgevoerd kunnen 

worden tegen relatief lage kosten om met name de beschikbaarheid van drachtplanten 

door het jaar heen te vergroten. 

 

5. Bent u bereid om braakliggende terreinen, die in eigendom zijn van de provincie, dan 

wel in beheer bij de provincie, in te zaaien of te laten inzaaien met bloemenmengsels 

of bloembollen van stuifmeel en nectarleverende planten? Zo nee, waarom niet? En 

bent u bereid om in overleg met de lokale of regionale bijenhouders verenigingen de 

genoemde braakliggende terreinen ter beschikking te stellen voor  imkers, zodat deze 

imkers deze nieuwe drachtgebieden kunnen benutten. Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
Er zijn weinig tot geen braakliggende terreinen in beheer bij de provincie. De meeste 

terreinen van de provincie worden verpacht met voortgezet gebruik van de vorige 

bestemming. Bij realisatie van nieuwe infrastructuur kan er kort sprake zijn van 

braakliggende terreinen. Vanwege grondsoorten en zetting van de grond en vanwege 

het feit dat het veelal een korte periode betreft is het inzaaien van bloemmengsels 

geen optie. GZH beziet in overleg met lokale imkersverenigingen de mogelijkheden tot 

toepassing van geschikte drachtsoorten en daarop gebaseerd ecologisch maaibeheer. 

GZH heeft doorgaans geen braakliggende gebieden in beheer. 

 

6. Bij snoei- en maaiwerkzaamheden wordt volgens onze informatie al rekening 

gehouden met het broedseizoen van vogels. Bent u daarnaast bereid om de snoei- 

en maaiwerkzaamheden tevens af te stemmen op de bloei van belangrijke gewassen 

voor insecten? Zo nee, waarom niet? 

 

Antwoord 
De provincie houdt bij het beheer van de infrastructuur rekening met de belangen van 

de natuur en daarbij van de bijen. De bermen van de provinciale (vaar)wegen worden 

ecologisch beheerd, dat wil zeggen gemaaid en het maaisel wordt afgevoerd, op circa 

50% van de oppervlakte. Die methode wordt toegepast bij die bermgedeelten waar het 

praktisch is en de vegetatiewaarden groot zijn. Het tijdstip van maaien wordt daarbij zo 

laat mogelijk in het voorjaar gekozen maar hangt gedeeltelijk samen met de planning 

van de aannemer. 
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7. Welke bestrijdingsmiddelen worden er door de provincie Zuid-Holland (Groen Service 

Zuid-Holland en de dienst die het provinciale bermbeheer uitvoert) gebruikt? Worden 

er ook chemische middelen gebruikt? Zo ja, welke en om welke hoeveelheden gaat 

het? 

 

Antwoord 
Bij het beheer van de beplanting, struiken en bomen, worden in beginsel geen 

chemische onkruidbestrijdingsmiddelen toegepast. Een uitzondering daarbij is de 

bestrijding van ziekten en plagen, zoals de eikenprocessierups en de iepenziekte, 

waarbij afhankelijk van de situatie ook gebruik gemaakt wordt van chemische 

middelen. Bij het beheer van verhardingen wordt het onkruid zoveel mogelijk 

mechanisch (vegen, borstelen en branden) verwijderd. Bij de aanleg van de 

verhardingen wordt steeds meer gebruik gemaakt van voegvrije constructies om te 

voorkomen dat er (on)kruid kan groeien. In sommige situaties wordt het onkruid met 

chemische middelen bestreden. Het gaat dan om waarborgen van veiligheid en 

beperken van overlast. Daarbij wordt het middel roundup gebruikt, dat niet tot de 

neonicotinen behoort. Bij chemisch onkruidbeheer wordt doorgaans gewerkt met de 

criteria van Duurzaam OnkruidBeheer op verhardingen (http://www.dob-

verhardingen.nl/nl/algemeen). Er wordt geen registratie van de hoeveelheden 

bijgehouden. 

 

8. Hoe wordt ongewenst plantengroei op verharding bestreden? 

 

Antwoord 
Zie beantwoording vraag 6 en 7. 

 

9. Worden er ontgroeningsmiddelen gebruikt? Zo ja, welke middelen worden gebruikt? 

 

Antwoord 
Bij het beheer van de infrastructuur wordt een zeepoplossing gebruikt om de 

verkeersborden schoon te maken. GZH gebruikt water met waar nodig een biologisch 

afbreekbaar schoonmaakmiddel om verkeersborden, informatiepanelen en dergelijke 

van (algen)aanslag te ontdoen en zichtbaar te houden. 

 

10. Waarvoor worden de bestrijdings- en ontgroeningsmiddelen ingezet? Met andere 

woorden: wat moeten ze bestrijden en ontgroenen? 

 

Antwoord 
Bij het beheer van de infrastructuur worden schoonmaakmiddelen en bestrijdings-

middelen ingezet om de functie van de weg te garanderen. Er wordt niet speciaal 

bestreden om bepaalde organismen kwijt te raken. GZH voert functioneel beheer: in 

gebieden draagt plantengroei veelal bij aan de gewenste natuur- en recreatiefuncties. 

Zie ook vragen 6 en 7. 

 

11. Op welke plekken in Zuid-Holland worden ze gebruikt? 

 

Antwoord 
Zie beantwoording vraag 6 en 7. 
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12. Hoe vaak en met welke hoeveelheden worden deze middelen ingezet? 

 

Antwoord 
Zie beantwoording vraag 6 en 7. 

 

13. Wat is het provinciale beleid ten aanzien van het gebruik van deze middelen? Wordt 

het welzijn en de bescherming van honing- en wilde bijen in dit beleid meegenomen? 

Zo ja, op welke wijze? Zo nee, waarom niet? Is de provincie in het laatste geval bereid 

om het beleid hierop aan te passen en zo ja, op welke wijze? 

 

Antwoord 
Het beleid van de provincie bij het beheer van de infrastructuur ten aanzien van 

chemische (bestrijdings)middelen is dat die niet worden toegepast tenzij het in 

verband met de verkeersveiligheid niet anders kan. Een andere uitzondering is 

toepassing bij het bestrijden van ziekten en plagen. GZH voert functioneel beheer: in 

gebieden draagt plantengroei veelal bij aan de gewenste natuur- en recreatiefuncties. 

Zie ook vragen 6 en 7. 

 

14. Komen er bestrijdingsmiddelen uit de groep van de neonicotine-insecticiden? Zo ja, 

welke en wat onderneemt de provincie om ervoor te zorgen dat de bijen in de 

provincie niet negatief benadeeld worden door het gebruik van bestrijdingsmiddelen 

uit de groep van de neonicotine? 

 

Antwoord 
Voor zover bekend komen de toegepaste middelen bij het beheer van de infrastruc-

tuur niet uit de groep van de neonicotinen. GZH kan dit antwoord onderschrijven voor 

beheer van (natuur- en) recreatiegebieden. 

 

15. De neonicotinoïden kunnen ook indirect, via het oppervlaktewater in andere gewassen 

terecht komen en dus ook in de voedselketen. Welke maatregelen onderneemt de 

provincie om dit tegen te gaan? 

 

Antwoord 
Zie vraag 14. Over dit onderwerp zijn eveneens vragen in de Tweede Kamer gesteld. 

Meer informatie staat hier: http://bijensterfte.nl/nl/node/463. GZH past voor zover 

bekend geen neonicotinoïden toe. 

 

16. De Vereniging van Waterbedrijven in Nederland (VEWIN) heeft de verantwoordelijke 

bewindslieden al over de gevolgen van het nieuwe wetsvoorstel voor de waterkwaliteit 

geïnformeerd. Wat hebt u gedaan met deze informatie, dan wel wat gaat u met deze 

informatie doen? 

 

Antwoord 
Volgens dit wetsvoorstel zal de toelating van gewasbeschermingsmiddelen meer 

volgens beoordelingsmethoden uit Europese richtsnoeren plaatsvinden. Nationale 

beoordelingsmethoden kunnen slechts blijven bestaan voor zover geen beoordelings-

methoden in Europese richtsnoeren zijn vastgesteld. In februari zijn wij op dit voorstel 

ingegaan in antwoord op uw vragen over Gif in de Bollenstreek.  
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Het wetsvoorstel kan voor specifieke groepen gewasbeschermingsmiddelen leiden tot 

een minder streng regime. Het IPO heeft namens ons haar zorgen bij het Rijk over het 

wetsvoorstel naar voren gebracht. De ontwikkelingen hieromtrent en de consequenties 

voor de provincie zullen gevolgd worden. 

 

 

Den Haag, 31 mei 2011 

 

Gedeputeerde Staten van Zuid-Holland, 

secretaris,                                                   voorzitter, 

 

M.H.J. van Wieringen-Wagenaar             J. Franssen 

 

 


